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The research are devoted to analysis of methodological features of definition of vectors of social and economic 
development of the northern region on the basis of the analysis of indicators of quality of life. The system approach are 
basic methodological principle used in this work. Also were used a ranging of regions of the Northern economic region 
on the base of comparative analysis of quality of life, the expert investigation which include analysis a private indicators 
of quality of life which are conditionally divided in work into two groups: the 1st group is the indicators characterizing a 
basis of quality of life, the 2nd group is the indicators characterizing result of quality of life, value judgment (satisfaction 
level). The research consider a number of methodological features which consist in a comprehensive assessment of 
indicators of a standard of living, use of an integrated approach to development of social program actions, the objective 
and subjective indicators which allow to reflect the current and perspective tendency in fast-changing conditions, and 
also a specific features of research.
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Отмечена актуальность составления бухгалтерской отчетности по сегментам для современных многоотрас-
левых организаций. Выявлены существующие проблемы, возникающие при формировании отчетных сегментов и 
информации по сегментам, вызванные противоречиями и разночтениями в нормативных документах различного 
уровня, расплывчатым характером формулировок и определений основных понятий и терминов, раскрытых в ПБУ 
12/2010 «Информация по сегментам». Приведен алгоритм выделения отчетных сегментов, на основе чего просле-
жена взаимосвязь информации управленческого и финансового учета при формировании бухгалтерской отчетности 
по сегментам. Предложена методика формирования информации по операционным и географическим сегментам 
на примере многосегментных потребительских обществ с учетом специфических особенностей их деятельности.
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The urgency of the financial statements by segment for today’s multi- organizations. Existing problems that 
occur during the formation of the reportable segments and the segment information caused by the contradictions and 
discrepancies in the legislation of different levels, imprecise nature of language and definitions of key concepts and 
terms disclosed in the PBU 12/2010 , « Segment Information .» An algorithm for selection of reportable segments , 
based on which investigated the relationship of information management and financial accounting in the formation 
of financial reporting segments. The technique of generating information on business and geographical segments for 
example, multi-segment consumer societies with regard to the specific characteristics of their activities.
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Вопросам оценки бизнеса и управления стоимостью предприятия посвящены труды отечественных и 
зарубежных ученых. В работе российских экономистов по обсуждаемой проблеме практически не находят 
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отражение проблемы управления стоимостью предприятия в условиях структурных преобразований, на се-
годняшний день не сформирована единая методика управления стоимостью предприятия в условиях реструк-
туризации. В современной практике для процесса управления стоимостью компании целесообразным является 
совместное применение таких методик, как EVA (добавленная экономическая стоимость) и BSC (сбалансиро-
ванная система показателей). Данные инструменты позволяют строить более эффективную систему управле-
ния. При этом применение указанной системы методик в условиях реструктуризации имеет свои особенности 
в силу своей специфики. Авторы статьи предлагают свою методику управления стоимостью предприятия в 
условиях реструктуризации.
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Works of Russian and foreign scientists are devoted to problems of business valuation and value-based 
management. But there is no consideration of the problem of managing the value of companies in conditions of 
structural transformations in works of Russian economists, the unified system of managing the value of companies in 
conditions of restructuring isn’t formulated. In practice the combined usage of EVA (Economic Value Added) and BSC 
(Balanced Scorecard) is proper for the process of managing the value of company. These models allow building of 
more effective system of management. But the usage of these methods in conditions of restructuring has some specific 
features. The authors of the article suggest their own method of value-based corporate management in conditions of 
structural transformations.

КОРЕННЫЕ НАРОДЫ СЕВЕРА В ГОСУДАРСТВЕННЫХ АРКТИЧЕСКИХ СТРАТЕГИЯХ 

Корчак Е.А.

ФГБУН «Институт экономических проблем им. Г. П. Лузина» Кольского научного центра РАН, 
Апатиты, Россия (184200, г. Апатиты, ул. Ферсмана, д. 24а), e-mail: korchak@iep.kolasc.net.ru

Север России – высокоширотная территория, включающая арктическую зону. Северная специфика за-
ключается в особенностях природно-ресурсного и человеческого потенциалов: этническая структура человече-
ского потенциала северных территорий РФ обусловлена жизнедеятельностью коренных народов Севера. Пред-
ставители коренных малочисленных народов Севера арктической зоны России:  ханты, ненцы, коми, селькупы, 
саами, чукчи, эскимосы, эвены, чуванцы, кереки, коряки, лопари. Среди факторов, негативно влияющих на со-
циально-экономическое положение коренных малочисленных народов Севера РФ сегодня, – активное промыш-
ленное освоение районов проживания и традиционного природопользования, конкуренция в использовании 
ресурсов, развитие сферы туризма, изменение климата, несовершенство институционального регулирования 
жизнедеятельности коренных малочисленных народов Севера. В рамках реализации арктической политики РФ 
особый интерес представляет арктическая стратегия Канады, которая в отношении коренных народов Севера 
подразумевает повышение уровня их благосостояния за счет применения комплексного подхода к защите эко-
логически уязвимых территорий жизнедеятельности коренных народов, предоставления им прав распоряже-
ния своими землями и ресурсами, предоставления финансовых ресурсов. Основой арктической политики РФ 
является модель устойчивого развития арктических территорий, предусматривающая комплексный подход в 
решении проблем социально-экономического развития коренных малочисленных народов Севера. Основные 
составляющие такого подхода – социальная, экономическая, экологическая.
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The North of Russia is a high latitude area, which includes the Arctic zone. The northern specificity lies in the 
features of the naturals resources and the human potential. The ethnic structure of human potential is the livelihoods 
of indigenous peoples of the North. Khanty, Nenets, Komi, Selkup, Saami, Chukci, Eskimos, Evens, Chuvans, Kereki, 
Koryaki, Lappi are the representatives of  indigenous peoples of the Russian North. The active industrial development, 
the competition in the use of biological resources, the development of tourism, the climate change and the inadequate 
institutional regulation of life of indigenous peoples are the factors that adversely affect the socio-economic situation of 
the indigenous peoples of the Russia. The Canada’s Arctic strategy is of particular interest to Russia. The Canada’s Arctic 
strategy in relation to indigenous peoples of the North means raising the level of well-being through a comprehensive 
approach to the protection of environmentally sensitive areas of indigenous peoples life, the rights of the indigenous 
peoples manage their lands and resources, financial resources. The model of sustainable development of the Arctic 
territories is the foundation of the Russian Arctic policy. This model should provide a comprehensive approach to 


